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رئیس جمهور با بیان اینکه برای برون رفت از هر مشکلی راه حلی وجود دارد و ما باید اراده لازم برای رسیدن به این هدف را داشته باشیم، گفت: 
در این زمینه کتاب می تواند به ما کمک کند.

پزشکیانرئیسجمهور:

به جای دعوا گفتگو کنیم

سرویس سیاسی - »مســعود پزشکیان« در 
آیین اختتامیه چهل و دومین »جایزه کتاب ســال« 
جمهوری اســامی ایران، گفــت: درطول تاریخ 
انســانها و عالمان در مقابل تمام موانع و مشکات 
راه برون رفت را پیدا کرده اند، اینکه فکر کنیم برای 
حل مشکات فقط یک راه وجود دارد، یک تصور 

شکست خورده است.
پزشکیان با اشاره به اینکه علم، عالم و کتاب در 
بــاور و اعتقاد ما جایگاه ویژه ای دارد، گفت: حیات 
انســان به علم اســت، حیات علم به عمل و حیات 
عمل به اخاص اســت؛  باور داشته باشیم که تمام 
هستی با این عظمت و جهان بی نهایت، برای انسان 
خلق شده است و این خلقت برای علم بوده است و 
این علم با عمل، نتیجه بخش اســت و آن عمل باید 

خالصانه و در راه خداوند باشد.
رئیس جمهور با اشــاره به گایه اهل کتاب از 
شرایط اقتصادی کشور، گفت: برای برون رفت از هر 
مشکلی راه حل وجود دارد و این را علم و کتاب نیز 
مشخص کرده است،  اگر نمی توانیم از این وضعیت 
خارج شویم به این دلیل است که ابتدا باید نوع نگاه 
را تغییر دهیم و سپس آگاهی و دانایی خود را افزایش 
دهیم.  پزشــکیان افزود: کتاب تجربیات و راه ها و 
اینکه چطور می توانیم به جایگاه بهتری دست پیدا 
کنیم را به ما منتقل می کند. آنها که می دانند و تجربه 
دارنــد باید تجربه را به مدیران و سیاســتگذاران و 
جوانــان منتقل کنند کــه در پیش روی ما فقط یک 
راه نیســت. وی ادامه داد: اعتقــاد به یک راه واحد 
برای خروج از بن بســت، یعنی تسلیم. انسان هایی 
هســتند که برای تمام موانع و مشکات پیش روی 
خود راه های برون رفت پیدا کرده اند و توانســته اند 
جامعه و نسل خود را از بحران خارج کنند. باید این 

آگاهی ها و باورها را به دیگران منتقل کنیم.
بــرای عالــم و آگاه، شکســت بی 

معناست 
رئیس جمهــور تاکید کرد: برای رســیدن 
به هر هدف صدها راه وجود دارد. کســانی در 
راهبردها موفق هســتند که می توانند مسیرهای 
مختلفی را برای رسیدن به هدف طراحی، تنظیم 
و برنامه ریزی کنند. برای عالم و آگاه، شکست 
بی معناست. کسی که می داند و اراده دارد، برای 
رسیدن به هدف خود راه پیدا خواهد کرد و این 
را کتاب و تجربیات گذشــتگان می توانند به ما 
منتقل کنند. وی افزود: کتاب های زیادی چاپ 
می شــود، اینکه چه محتوایی، به چه مخاطبی و 
با چه کیفیتی ارایه کنیم بحث مفصلی اســت که 

باید صاحبنظران و اندیشمندان برای آن برنامه داشته 
باشــند. هیچ انسانی فرصت خواندن همه کتابها را 
نــدارد و باید انتخاب کرد و کاری که شــما انجام 
می دهید در انتخاب آثار برتر، می تواند راهگشــای 

جویندگان علم و اندیشه باشد.
ایســتادن در مقابل اندیشه های جدید 

حاصل جهل است 
رئیس جمهــور گفت: در دولت باید آگاهی ها 
را بــه جامعه منتقل کنیم اما چــرا نمی توانیم با هم 
صحبــت کنیم؟ چرا به جای گفتگو دعوا می کنیم؟ 
خداوند در قرآن می فرماید، تکذیب می کنند چون 
علــم آنرا ندارند و نمی توانند تجزیه و تحلیل کنند. 
هیچ ظلمی بالاتر از این نیســت که انســان آنچه را 
نمی داند،  تکذیب کند. چون ناآگاه هستند در مقابل 
آن می ایســتند و رد می کنند. باورهایی که در مقابل 
اندیشه های جدید می ایســتند و آنرا طرد می کنند 
حاصل جهل اســت و این ظلم بزرگی به جامعه و 

مردم است.
وی افزود: اینکه چه علم و دانایی و مهارتی را 
باید برای نســل آینده ارایه دهیم، مساله ای است که 
سیاستمداران، دانشمندان و اصحاب فرهنگ، هنر، 
دیــن و باور باید آنرا عرضه کنند و این جز با کمک 

کتاب و دانش امکان پذیر نیست.
پزشکیان وجود انسان های منصف و با اخاق 
در جامعه را به برکت کتاب و کتابخوانی دانســت 
و افزود: امیــدوارم بتوانیم با کمک وزیران فرهنگ 
و ارشــاد اســامی، علوم، تحقیقــات و فناوری و 
بهداشت و درمان و آموزش و پرورش، راه درست 
انتقال مطلب مناســب و اینکه به چه مخاطبی و در 

چه سنی عرضه کنیم را پیدا کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه مشــکل مملکت ساخت 
مدرسه نیســت بلکه نوع آموزش در درون مدرسه 
اســت،گفت: اگر به بچه های خود نوع گفتگو، حل 
مســاله، نوع تعامل، نوع مدیریــت، ارتباط و تفکر 
سیســتمی را درست آموزش دهیم و آنها را از تک 
بعد و یک سو نگری خارج کنیم، موفق خواهیم شد.
بدون تعامل و گفتگو نمی توانیم زندگی 

کنیم و موفق شویم
رئیس جمهــور ادامه داد: حتی اگر عامه دهر 
باشــیم اما نتوانیم وقتی با مشکلی برخورد می کنیم 
آنرا حل کنیم، قادر نباشــیم گفتگو کنیم و کار تیمی 
انجام دهیم، نمی توانیم در این جامعه زندگی کنیم. 
باید از مدرسه بر روی این مسائل کار کنیم، درست 
آموزش دهیم، رفتار درست و گفتگو و نقد و تحلیل 
و حل مســاله و کار سیســتمی را به بچه ها آموزش 
دهیم، مشکلی نخواهد بود که نتوانیم آنرا حل کنیم 

اما این به سادگی امکانپذیر نیست.
وی افزود: وقتی دستگاه و یا ساختمانی افتتاح 
می کنیم به آن افتخار می کنیم اما غافل از این هستیم 
که این نیروی انســانی و بچه های ما هستند که اینها 

را خلق کرده اند.
پزشــکیان اظهار داشــت: اگــر می خواهیم 
مشکات اقتصادی، سیاسی و فرهنگی را حل کنیم، 
از وابســتگی خارج شویم باید از مدرسه آغاز کنیم 
و نــوع تعامل و گفتگو را آموزش دهیم. علت اینکه 
نمی توانیم پیشرفت کنیم به خاطر این است که اجازه 
کار کردن به یکدیگر نمی دهیم. اگر می توانید مشکل 
را حل کنید، این گوی و این میدان، ما جلوی شــما 

را نگرفته ایم.

رئیــس جمهور ادامه داد: علم، دانایی، دانش و 
کتاب، راه حل مشکاتی که گرفتار آن هستیم را به 
ما می آموزد. ما به اساتید، دانشمندان، نویسندگان نیاز 
داریم و نیازمندیم که این دانش را به مخاطبان هدف 
برســانیم، باید تغییر رفتاری ایجاد کنیم که کتاب را 
مقدس بدانیم، بخوانیم، بفهمیم و آنچه می فهمیم را 

در عمل پیاده سازی کنیم.
پزشــکیان در پایان ســخنان خود تاکید کرد: 
دولت برای دستیابی به این هدف هر کاری که لازم 
باشــد،  انجام خواهد داد، ما قادریم با کمک کتاب، 
نویسندگان، دانشمندان و عالمان، برای همه دردها 

درمان پیدا کنیم.
شرایط کاملا تسهیل و تسریع می شود

مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور، اعام کرد 
که شرایط تردد ایرانیان مقیم خارج به داخل کشور 
به طور کامل تســهیل و تسریع خواهد شد تا 
هموطنان بتوانند با اطمینان و بدون مشــکل به 
کشور سفر کنند. این تصمیم در راستای دستور 
رئیس قوه قضائیه برای بازنگری شرایط تردد 

اتخاذ شده است.
رئیس جمهور با اشــاره به دستور رئیس 
قوه قضائیه برای بازنگری شرایط تردد ایرانیان 
مقیم خارج به کشــور گفت: بنا بر این اســت 
که شــرایط تردد ایرانیان مقیم خارج به داخل 
کشور کاما تسهیل و تسریع شود تا هموطنان 
ایرانی بتوانند به ســهولت، با اطمینان و بدون 
بروز هیچ مشکلی به کشور تردد داشته باشند. 
مسعود پزشکیان رئیس جمهور در دیدار  سید 
علی موسوی، مجید نیلی احمدآبادی و علی قمیشی 
سفرای جدید کشورمان در انگلیس، آلمان و غنا، با 
اشاره به برخی فضاسازی علیه کشورمان، بر اهمیت 
شفاف ســازی و ارتقای آگاهی عمومی کشورهای 
مختلف از ماهیــت صلح آمیز رویکردهای ایران و 
نقش موثر ســفرای جمهوری اســامی ایران در 
ایــن زمینــه تاکید کرد. رئیس جمهور با اشــاره به 
اینکــه ایران در چند قــرن اخیر هیچ گاه آغاز کننده 
هیــچ جنگ و درگیری نبوده اســت، افزود: دولت 
چهاردهــم عمیقا باور دارد که توســعه پایدار فقط 
در وضعیــت صلح و آرامش ممکن اســت و لذا با 
اتخاذ رویکرد گسترش تعامات با همه کشورهای 
جهان و به خصوص همسایگان، بستر مناسبی برای 
گسترش همکاری های اقتصادی، تجاری، فرهنگی، 
 علمی، صنعتی و سیاسی با دیگر کشورها ایجاد کرده 
است. پزشکیان همچنین به دستور رئیس قوه قضائیه 
برای بازنگری شــرایط تردد ایرانیان مقیم خارج به 
کشور اشاره کرد و گفت: بنا بر این است که شرایط 
تردد ایرانیان مقیم خارج به داخل کشور کاما تسهیل 
و تسریع شود تا هموطنان ایرانی بتوانند به سهولت، 
با اطمینان و بدون بروز هیچ مشکلی به کشور تردد 

داشته باشند.

 اگر می خواهیم مشکلات اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگــی را حل کنیم، از وابســتگی خارج 
شــویم باید از مدرســه آغاز کنیــم و نوع 
تعامــل و گفتگو را آموزش دهیم. علت اینکه 
نمی توانیم پیشرفت کنیم به خاطر این است 
که اجــازه کار کردن بــه یکدیگر نمی دهیم. 
اگر می توانید مشــکل را حل کنید، این گوی 
و این میــدان، ما جلوی شــما را نگرفته ایم.

سرویس سیاسی - معاون اول رئیس جمهور در جلسه »امنیت غذایی« که 
با حضور تولیدکنندگان، واردکنندگان و مدیران شبکه های تامین و توزیع حوزه  
غذایی برگزار شــد گفت: تامین پایدار مواد غذایی و معیشت مردم،  از مهم ترین 

اهداف دولت چهاردهم است.
در نشست »امنیت غذایی« که در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، 
فعالان بخش خصوصی و مدیران دولتی فعال در حوزه تامین و توزیع کالاهای 
اساســی خوراکی، به بیان نظرات خود درباره چگونگی تامین پایدار این کالاها 
پرداختند. در این جلســه، پس از ارائه توضیحات از ســوی مدیران بزرگترین 
شــرکت های صنعت  مواد غذایی کشــور و واردکنندگان بین المللی این حوزه، 
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه »بزرگان زنجیره غذا از نهاده ها تا کالاهای 
اساسی و مواد پروتینی و اقام مورد نیاز برای معیشت مردم در این جلسه حضور 
دارند« گفت:  راهبرد دولت چهاردهم اســتفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
برای رسیدن به امنیت غذایی کشور است،  اکنون زمان است که کنارهم بنشینیم و 
ببینیم که چه  می توانیم بکنیم تا به شرایطی برسیم که هیچ نگرانی ای درباره تامین 
کالاهای مورد نیاز مردم کشور نداشته باشیم. عارف در ادامه با بیان اینکه  متاسفانه 
برخی از افراد ناسالم، در دهه های گذاشته دائما در تاش بوده اند تا به بهانه های 
مختلف،  شرایطی را فراهم آورند که  از ایجاد تاطم در بازارها سودجویی کنند 
گفت: اما با تامین پایدار این کالاها در دولت چهاردهم، در برابر آنها می ایستیم.  
وی افــزود: در دولــت وفاق ملــی تاش می کنیم تــا در تعامل با بخش 
خصوصی، »وفاق« و »رفاقت« و نه برخورد و تقابل حاکم باشد، احساس ما این 
است که ما و بخش خصوصی ایران و نخبگان جامعه، یک مسئله، مشکل و یک 
هدف داریم و آن هم رســیدن به راه حل های پایدار و ماندگار برای تامین مواد 
غذایی مورد نیاز مردم است. معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: در چند ماهی 
که از استقرار دولت گذشته، می توانستیم اقدامات  نمایشی مختلفی  انجام دهیم، 
 اما ما نگاه نمایشی به این حوزه نداریم و نگاهمان راهبردی و درازمدت است تا 

مواد غذایی مورد نیاز مردم را برای آنها تامین کنیم. 
عارف در ادامه گفت: متاســفانه یک عده ســودجو تاش می کنند تا از هر 
موضوعی به صورت غیرطبیعی بهره برداری کرده و سود ببرند، در حالی که آمدن 

و رفتن ها طبیعی است و بازار باید راه خودش را برود.
وی ادامه داد: در این جلسه، بزرگان زنجیره غذا از تامین نهاده ها تا کالاهای 
اساســی و مواد پروتینی و اقام مورد نیاز مردم حضور دارند که از حضور آنها 
تشکر می کنم، خوشبختانه در ماه های گذشته، با بخش خصوصی تعامات خوبی 
داشــته ایم و اکنون از شــما می خواهیم که با تمام توان برای تامین امنیت غذایی 
کشــور پای کار بیایید و نقش خود را به درستی نشان دهید و با همکاری تاش 
کنیــم که اقام راهبــردی به ویژه برای ماه رمضان، عید نوروز و ماه های آغازین 

سال آینده تامین شده و به فراوانی در دسترس همه مردم باشد.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: آماده ایم تا پیشــنهادات بخش 
خصوصــی را در زمینــه اصــاح  رویه های موجــود در زمینــه تامین اقام و 
قیمت گذاری ها را پذیرا باشیم و از آن برای  خدمت رسانی بهتر به مردمی که پای 

انقاب اسامی ایستاده اند بهره ببریم.
تامین پایدار کالاهای اساسی

عارف با بیان اینکه هدف دولت وفاق این اســت که به وضعیت پایدار در 
تامین کالاهای اساســی برسیم   و شما مشاوران مورد اعتماد بخش خصوصی به 
نمایندگی از مردم هستید گفت: در جلسه با شما می خواهیم بررسی کنیم که چه 
کار می توان کرد تا امنیت غذایی تحت هر شرایطی حفظ شود. همکاری با بخش 
خصوصی ســالم، از تاکیدات دکتر پزشــکیان است و ایشان هر چه که می گوید 
با اعتقاد بیان می کند و در این دولت، مهم ترین مسئله، تامین عزتمندانه معیشت 

مردم است.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با بیان اینکه با وجود کم آبی در کشــور، 
می توان به راه های جایگزینی برای تولید برخی اقام کشاورزی فکر کرد گفت: 
برای تامین پایدار مواد غذایی لازم اســت طرح های مختلفی داشــته باشیم و از 
جمله به سراغ کشت فراسرزمینی برویم و بخشی از نیازهایمان را از این طریق 
تامین کنیم و چنین شرایطی مثا در آفریقا فراهم است و مسئولان این کشورها 
خودشــان برای همکاری پیشــنهاد می دادند و می گفتند که در کشــور ما زمین 
حاصل خیز و آب فراوان وجود دارد و ما باید بررســی کنیم که چگونه می توان 

در این زمینه فعالیت کرد.
وی تأکید کرد: این واقعیت وجود دارد که  در بخشــی از اقام غذایی مانند 
روغن، با وجود تاش های فراوان برای کشت کلزا و دانه های روغنی، هنوز هم 
به سایر کشورها وابسته هستیم  اما این وابستگی نباید به وادادگی تبدیل شود، ما 

با عزت، همه کالاها را تامین می کنیم.
عارف در ادامه گفت: شما به عنوان بزرگان این حوزه، به دولت کمک کنید تا 
شیوه های  مشارکت بخش خصوصی را اصاح کرده و به کمک بخش خصوصی 
بیاید اما هر راهکاری که پیشــنهاد می شود باید این ویژگی را داشته باشد که در 

آن، تمامی راه های رانت خواری مسدود شده باشد.
معاون اول رئیس جمهور گفت: توزیع عادلانه کالاها در سراســر کشــور، 
دغدغه مهم دیگری است که باید به آن توجه داشت، مدیران برخی زنجیره های 
خوشــنام توزیع  مواد غذایی در این جلســه حضور دارند و می توانند به دولت 
راهنمایی بدهند که چگونه می توان بیشتر و بهتر از ظرفیت  اتحادیه ها،  زنجیره ها 
و شبکه های توزیع، تعاونی ها و اصناف  کمک گرفت که در این زمینه پیشنهادم، 

تشکیل یک کارگروه است.
با قدرت وارد می شویم

عارف در ادامه سخنان خود گفت: ستاد تنظیم بازار دوباره فعال شده است و 
اگر پای منافع مردم در میان باشد، ابایی از استفاده از ظرفیت های این ستاد نداریم،  
با آنکه دوست نداریم که از  حربه برخورد  استفاده کنیم اما هر کجا که احتکار و 

گرانفروشی وجود داشته باشد با قدرت برخورد می کنیم.
معاون اول رئیس جمهور ســخنان خود را اینگونه ادامه داد: متاسفانه افراد 
سودجو و منفعت طلبی وجود دارند که برای رسیدن به سود بیشتر، حتی دست 
به احتکار مایحتاج مردم می زنند، یک مغازه ممکن است در یک مدت زمان چند 
روزه، ۵۰ کیلو برنج بفروشد اما گاهی به روش های مختلف،  ۵۰۰ تن برنج دولتی 
را در انبارش احتکار می کند و با روش های متقلبانه و فاکتورهای صوری، قیمت 
را بــالا می برد اما مــا در دولت چهاردهم  با جدیت با چنین کارهایی و از جمله 

احتکار برخورد می کنیم.  
دکتر عارف افزود: ما نســبت به اصاح روش ها تعصبی نداریم و از شــما 
می خواهیم که با اشــراف و آگاهی ای که دارید به دولت برای اصاح روش ها 
کمک کنید. معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه در وزارت جهاد کشاورزی و 
وزارت صمت و ســازمان های مرتبط، کمیته هایی تشکیل شده است تا سریع تر 
کارهای مربوط به تولید، خرید، واردات و توزیع کالاهای اساسی  را سامان بدهند 
گفت : تامین پایدار ملزومات معیشتی مردم از مهم ترین اهداف دولت چهاردهم 
اســت و برای رسیدن به این هدف، دست یاری به سوی بخش خصوصی دراز 

می کنیم.  

سرویس سیاسی -کارشناس مسائل روسیه گفت: یکی از موضوعاتی که در 
سفر لاوروف به تهران قابل طرح است، بحث گفت وگوهای آمریکا و روسیه برای 
عادی سازی روابط دو کشور و گفت وگوهای صلح در اوکراین است. احتمالا، آقای 
لاوروف تاش خواهد کرد تا این رویداد را برای طرف ایرانی توضیح دهد و ایران 
را در جریان قرار دهد. همچنین، احتمالاً با طرف ترکیه ای نیز برنامه مشابهی خواهد 
داشت. بحث ها و موضوعاتی که در ایران نیز مطرح است، این است که چه تأثیری این 
عادی سازی روابط بین آمریکا و روسیه می تواند بر روابط ایران و روسیه بگذارد. این 
موضوع حتماً مورد توجه روسیه نیز هست و آنها سعی می کنند که اجازه ندهند نوع 
رابطه شان با آمریکا تأثیر منفی بر روابطشان با ایران بگذارد. محمد شوری کارشناس 
روسیه و حوزه اوراسیا در رابطه با سفر وزیر امور خارجه روسیه به تهران که در جریان 
یک سفر منطقه ای پس از ترکیه در حال انجام است و مسائلی که لاوروف در مورد آن 
به رایزنی با ایران خواهد پرداخت، تصریح کرد: واقعیت این است که ایران و روسیه 
موضوعات متعددی را در دستور کار گفت وگوها و رایزنی های دوجانبه خود دارند 
که از مســائل منطقه ای تا مســائل جهانی و دوجانبه را شامل می شود. در چارچوب 
این دیدارها، معمولاً بسیاری از این مسائل مورد بحث و گفت وگو قرار می گیرد. این 
مجموعه تعامات ایران و روسیه که دارای ابعاد گسترده ای است، در این فرصت ها 
مورد تبادل نظر و بررسی قرار می گیرد. با این حال، به نظر می رسد حداقل دو موضوع 

به طور جدی تر مطرح خواهد بود.
وی با تاکید بر این موضوع که این اولین ســفر آقای لاوروف به تهران پس از 
ســقوط دولت اسد در سوریه است، اظهار کرد: می دانیم که با سقوط دولت اسد در 
ســوریه، یک مرحله از همکاری های ایران و روســیه که در سوریه تعریف می شد، 
به پایان رســید. احتمالاً باید شــاهد مرحله تازه ای از همکاری های ایران و روسیه با 
ابعاد جدیدی در موضوع ســوریه باشیم. به همین دلیل، موضوع سوریه، آینده این 
کشور و نقشی که ایران و روسیه می توانند در مسائل منطقه ای ایفا کنند، حتماً یکی 
از موضوعات بسیار جدی قابل طرح در این گفت وگوها و رایزنی های لاوروف در 
تهران خواهد بود. به اعتقاد من، ایران به عنوان کشوری که همچنان می تواند در آینده 
سوریه تأثیرگذار باشد، برای روس ها مطرح است و تاش می کنند از ظرفیت ایران 
در آینده ســوریه نیز استفاده کنند. اینکه آقای لاوروف بعد از سفر به ترکیه به تهران 
می آید، نشــان دهنده آن اســت که حتماً رایزنی هایی در این زمینه با طرف ترکیه ای 
داشته و ادامه آن را در ایران دنبال خواهد کرد. ایران، روسیه و ترکیه در گذشته فرمت 
ســه جانبه آستانه را داشتند که در ارتباط با مسائل سوریه بود. بنابراین، این موضوع 
حتماً یکی از موضوعات جدی دو طرف خواهد بود. موضوع دیگری که قابل طرح 
اســت، احتمالاً بحث گفت وگوهای آمریکا و روســیه برای عادی سازی روابط دو 
کشور و گفت وگوهای صلح در اوکراین است. احتمالا، آقای لاوروف تاش خواهد 
کــرد تــا این رویداد را برای طرف ایرانی توضیح دهد و ایران را در جریان قرار دهد. 
همچنین، احتمالاً با طرف ترکیه ای نیز برنامه مشابهی داشته. بحث ها و موضوعاتی 
که در ایران مطرح اســت، این است که این عادی سازی روابط بین آمریکا و روسیه 
چه تأثیری می تواند بر روابط ایران و روسیه بگذارد. این موضوع حتماً مورد توجه 
روسیه نیز هست و آنها سعی می کنند که اجازه ندهند نوع رابطه شان با آمریکا تأثیر 
منفی بر روابطشان با ایران بگذارد. عاوه بر این، بعد از امضای توافق پیمان راهبردی 
ایران و روســیه، ضرورت گفت وگوهای ایران و روســیه در ارتباط با اینکه چگونه 
این پیمان و توافق نامه را می توان پیش برد، حتماً موضوع دیگری است که بین ایران 
و روســیه به طور جدی وجود دارد. ایران و روســیه حتماً تاش خواهند کرد که در 
تمامی دیدارها و گفت وگوهای خود، چگونگی پیشبرد این توافق را مورد بحث و 
تبادل نظر قرار دهند و چشم انداز آینده آن را تعریف کنند. شوری در رابطه با نقش 
روسیه در روابط ایران و آمریکا و نیت خوانی هایی که روس ها را مایل به میانجیگری 
میان تهران و واشنگتن می کند، بیان کرد: در مورد نقشی که روسیه می تواند در ارتباط 
بــا تنش های میان ایــران و آمریکا ایفا کند، چه به صورت مثبت و چه منفی، به نظر 
می رسد بحث هایی که در ایران مطرح می شود، چندان با واقعیت های صحنه تطابق و 
همخوانی ندارد. از یک سو، روسیه نه آنقدر ابزار و امکانات دارد که بخواهد در تعامل 
خود با آمریکا از کارت ایران استفاده کند و ایران را به نوعی وجه المصالحه خود قرار 
دهد و نه از سوی دیگر، رابطه روسیه و آمریکا به گونه ای است که انتظار نمی رود به 
سرعت به مرحله  عادی در روابط دو کشور برسد و دو کشور بتوانند مسائل بین خود 
را به سرعت حل و فصل کنند. بنابراین، روسیه نمی تواند نقشی در میانجی گری بین 
ایران و آمریکا ایفا کند. به عبارت دیگر، روسیه هنوز با مشکات و موانع جدی در 
روابط خود با آمریکا مواجه است که به نظر نمی رسد حداقل تا چند ماه آینده بسیاری 
از این موانع و مشکات به سرعت حل شوند. طبیعتاً مسئله اصلی برای روسیه در 
این شرایط این است که چگونه می تواند رابطه خود را با آمریکا به وضعیت نرمالی 
برساند. به همین دلیل، کمی زود است که بخواهیم در مورد نقش روسیه در بهبود یا 
حتی تخریب روابط میان ایران و آمریکا صحبت کنیم. این تحلیل گر سیاســت های 
خارجی روسیه با بیان اینکه موضوع ایران یکی از موضوعات جدی گفت وگو بین 
روسیه و آمریکا خواهد بود، گفت: طبیعتاً اگر دیداری بین پوتین و ترامپ صورت 
بگیرد، حتماً دو طرف تاش خواهند کرد در مورد این مسئله هم تبادل نظر کنند. اما 
تبادل نظر آنها الزاماً به این معنا نیست که بتواند تغییری در شرایط ایران ایجاد کند. در 
نهایت، اگر وضعیت رابطه بین آمریکا و روسیه به یک وضعیت عادی برگردد، شاید 
در آن شــرایط روس ها ســعی کنند از ظرفیت و امکانات خود برای تغییر یا حداقل 
کاهش تنش بین ایران و آمریکا استفاده کنند؛ چراکه برای روسیه، تشدید تنش بین 
ایران و آمریکا امر مطلوبی نیست. اگرچه روس ها به عادی شدن روابط بین ایران و 
آمریکا هم عاقه ای ندارند، اما تشدید تنش بین این دو کشور هم موضوعی نیست 
که مطلوب روس ها باشــد. شوری در پاسخ به این پرسش که برخی معتقدند ایران 
قربانی توافق روسیه و آمریکا خواهد شد تا چه میزان این گزاره به واقعیت نزدیک 
است، تاکید کرد: لازم است یک بار دیگر بر موضوع تأکید کنم که نکته ای که شاید 
این روزها در افکار عمومی ایران بسیار مورد تأکید قرار می گیرد و برخی از تحلیلگران 
و سیاســتمداران نیز بر روی آن تأکید می کنند، بحث نگرانی از این است که ممکن 
است ایران به نوعی وجه المصالحه آمریکا و روسیه در مرحله جدید تنش زدایی بین 
دو طرف قرار گیرد. این نکته به نظر من، همان طور که قباً نیز اشاره کردم، موضوعی 
است که به نظرم نمی رسد محلی از اعراب داشته باشد.  با توجه به اینکه اولا روس ها 
امکان نقش آفرینی زیادی در مورد ایران ندارند و چیزی از ایران در دســت روس ها 
نیست که بخواهند به غربی ها بفروشند، تنها اتفاقی که ممکن است بیفتد این است که 
آنها به هر حال تعهدی برای کاهش همکاری های نظامی خود با ایران بدهند که این 
موضوع برای ایران قابل مدیریت است. اما از سوی دیگر، تصور می کنم بعید است که 
روس ها به چراغ سبزی که ترامپ به آنها نشان می دهد، توجه کنند؛ چراکه آنها هنوز 
با موانع زیادی مواجه هستند و ممکن است نهایتاً چهار سال بیشتر دوام نداشته باشد. 
به همین دلیل، بعید است به خاطر این چراغ سبز، رابطه خود را با ایران نادیده بگیرند 
و از ظرفیت هایی که در تعامل با ایران برای آنها وجود دارد، چشم پوشی کنند و یک 
سابقه نامطلوب دیگری را با ایران برای خود به جای بگذارند. من تصور می کنم که 
روس ها آن قدر ساده لوح نیستند که بخواهند در این شرایط به این شکل عمل کنند، 
زیرا به هر حال آنها در درازمدت به تعامل با ایران نیاز دارند. اگرچه این همکاری های 
ایران و روســیه از لحاظ اقتصادی ظرفیت بالایی ندارد، اما نفس همکاری بین ایران 
و روســیه از اهمیت استراتژیکی بالایی برخوردار است و همکاری های دو کشور 
می تواند نقش تأثیرگذاری در مسائل منطقه ای و جهانی داشته باشد. من این گزاره که 
ایران قربانی تعامل بین آمریکا و روسیه خواهد شد را به هیچ وجه نمی پذیرم و این را 
به نوعی بازی و در واقع نگاه سطح پایین به تعامات بین ایران، آمریکا و روسیه و این 
مثلث همکاری های سه طرفه می بینم.  در مورد سوریه نیز به نظر می رسد که روسیه 
در موقعیتی قرار ندارد که بخواهد بین ایران و سوریه میانجیگری کند. روس ها هنوز 
موقعیت خود را در ارتباط با دولت جدید در سوریه نامشخص می دانند و به همین 
دلیل، بحث میانجیگری بین ایران و سوریه چندان معنادار نیست. آنچه برای روس ها 
اهمیت دارد، این است که آنها نگران موقعیت خود در سوریه هستند و سعی می کنند 
برای حفظ منافع خود و تثبیت منافعی که در سوریه دارند، از تمامی ابزارها و امکانات 
اســتفاده کنند. برای روس ها، تعامل با ایران می تواند فرصتی باشد تا از ظرفیت های 
ایران در حفظ منافع خود در سوریه استفاده کنند و به نوعی اجازه ندهند که شرایط 

در سوریه دوباره به شکلی متشنج شود که منافع روسیه را دچار مشکل جدی کند.

معاون اول رئیس جمهور در جلسه »امنیت غذایی«:

با احتکار و گران فروشی برخورد 
می شود

عادی سازی روابط روسیه با آمریکا و سوریه 
چه تاثیری بر روابط تهران با مسکو دارد؟

سرویس سیاسی - یک عضو سابق کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، گفت: این که 
ما نگاه صفر و صد به مســائل کشور داشته باشیم و 
با ذات انگاری ریشــه حل تمام مشکات را به یک 

موضوع نسبت دهیم از اساس غلط است.
محمود عباس زاده مشکینی با اشاره به این که 
تمام مشکات اقتصادی کشور به FATF باز نمی 
گردد، بیان کرد: در کشــور ما FATF به مبنای یک 
مناقشه تبدیل شده است. به تعبیری FATF  مبنای 
درگیری و صف بندی بین موافقان و مخالفان شده 
است. در حالی که نه مشکل اقتصاد کشور ما صرفا 
FATF است و نه مشکات کشور تنها با تصویب 
FATF حل خواهد شــد. وی اظهار کرد: یک عده 
مخالف و یک عده موافق در حال جنگیدن باهم بر 
سر FATF هستند. به نظر بنده مسئله FATF را با 
تدبیر و وحدت نظر می توان حل کرد. از نگاه بنده 
این موضوع قابل مدیریت است. نباید اجازه داد این 
موضوع منشــا اختاف باشد. در این درگیری بین 
موافقان و مخالفان افرادی که در مجمع تشــخیص 
هستند نیز نمی توانند به درستی در این زمینه تصمیم 

گیری کنند.
 تندروی ها سبب شده تا بسیاری از 
پرونده ها در کشور نیمه باز باقی بماند 

نماینده ادوار مجلس شورای اسامی، تصریح 
کــرد: از نگاه بنده تندروهای هر دو طرف مشــکل 

اصلی کشور هستند. این تندروی ها است که سبب 
می شود پرونده ها همواره نیمه باز باقی بماند. یکی 
از مصادیق کارآمدی این است هر پرونده ای که در 
کشور باز می شود، بعد از یک مدت محدودی بسته 

شود. 
متاســفانه در کشور ما از ابتدای انقاب برخی 
از پرونده ها که باز شــده است، همین طور باز باقی 
مانده است و ما نمی توانیم آن ها را ببندیم. وی تاکید 
کرد: در کره جنوبی که کشوری پیشرفته است یک 
مسئله ای در سطح ملی پیش آمد اما توانستند آن را 
جمع کنند. یکی از ویژگی های کارآمدی این است 
که پرونده هایی که باز می شــود، خیلی سریع بسته 
شود. متاسفانه در کشور ما به دلیل وجود رادیکال ها 
در هر دو طرف ما نمی توانیم پرونده هایی که باز می 

شود را به سرانجام برسانیم.
واقعیت این اســت که مشکل اقتصاد 

تنها با FATF حل نخواهد شد
وی افزود: ما خیلی از پرونده ها را داریم که چند 
دهه است که باز شده و ما نتوانستیم آنان را ببندیم. 
واقعیت این است که FATF نه اصلی ترین مشکل 
کشور ما است و نه مشکل اقتصاد ما با FATF حل 
خواهد شد. شــاید بتواند به اقتصاد کمک کند  اما 
راهکار اصلی نیست. وی بیان کرد: بخشی از روابط 
بانکی ما بین المللی اســت. امروز همه کشورها در 
جهان از پیوستگی برخوردار هستند. ما برای تقویت 

و تســهیل این تعامات می توانیم راه های مختلفی 
را برویم. اینکه ما نگاه صفر و صد داشته باشیم غلط 
است. متاسفانه در کشور ما اینگونه است اگر یک فرد 
 FATF اکنون بنا به دلیلی نظر متفاوتی در خصوص
داشــته باشد بر سر او ریخته و او را می زنند. اجازه 

نمی دهند حرفش شنیده شود.
 مجموعــه ای از عوامل در آشــفتگی 

های اقتصادی نقش دارد
این عضو سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس، تاکید کرد: اینکه چرا اقتصاد کشور 
به این روز افتاده اســت، مجموعه ای از عوامل در 
آن نقش داشته است.فقط  مسئله FATF نیست که 
اقتصاد ما را به اینجا رســانده است.ما باید به مسائل 
این نگاه را داشــته باشیم. ما گاهی در کشور شاهد 
ذات انگاری هستیم. صرفا روی یک نقطه انگشت 
می گذاریم و می گوییم اشــکال فقط اینجاست. یا 
انگشــت می گذاریم روی یک نفر می گوییم این 
مشکل کشور اســت. به این موضوع ذات انگاری 
مــی گویند. وی ادامه داد: اینکه علت نابه ســامانی 
وضعیت اقتصادی کشــور را روی یک نقطه مانند 
FATF متمرکز کنیم، از اساس اشتباه است. اینگونه 
راه حل پیدا نخواهد شد. نباید اجازه دهیم عقانیت 
مظلوم واقع شود و نظرات کارشناسی دور بماند. این 
مسائل باید در فضای کاما کارشناسی حل شود. راه 

حل موجود است.

عضو سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

نگاه صفر و صد به مسائل غلط است
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